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משיח כאן

תיאום ציפיות

פרופסור רוזנשטיין ישב מול ההורים המודאגים ולא 
האמין למשמע אוזניו. הם רוצים שראש החוג למתמטיקה 
באוניברסיטה היוקרתית ביותר בארץ יְתַגְבֵּר את בנם 
בן השבע בשיעורי עזר בחשבון. הפרופסור הבין שאין 
טעם להסביר ולהתווכח, לכן הוא נקב במחיר מופרז 

לשיעור, וההורים אכן התייאשו ופנו לדרכם.

אז כמו שלא פונים לראש הפקולטה למתמטיקה 
בשביל ללמוד את לוח הכפל, ולא פונים לראש מחלקה 
בבית החולים כדי לשים פלסטר, ולא מזמינים מנוף 
בשביל לעלות שלוש מדרגות ולא משלמים ביהלומים 
עבור בקבוק קולה – כך בדיוק, לא צריכים את המשיח 
בשביל לסגור לנו את המינוס בבנק ולא בשביל לפתור 
את הבעיות האישיות שלנו, כי המשיח זה דבר הרבה 
הרבה יותר גדול והוא בא לעשות דברים הרבה יותר 

גדולים בעולם ואפילו לאדם עצמו.

בשבוע שעבר כתבנו מהי הציפייה הנכונה והמדויקת 
למשיח. כשמבקשים משיח צריכים לדעת בשביל מה
בא המשיח, ועלינו לשאוף לאותם דברים גדולים כמו 
שאנחנו אומרים בעלינו לשבח: "לתקן עולם במלכות 
ש-די... להעביר גילולים מן הארץ... וכל בני בשר יקראו 
בשמך..." משיח צריכים בשביל תיקון עמוק – וזו צריכה 

להיות השאיפה שלנו כשאנחנו מבקשים משיח!

לחיות במציאות אחרת

אז מה יהיה עם הצרות האישיות? דעו לכם, שמשיח 
יגלה כזאת דעת נפלאה בעולם שממילא לא יהיו צרות. 
אבל זה כבר יהיה דבר קטן וחסר משמעות ביחס לדעת 
הנפלאה שתתגלה אז. לבקש פתרון לצרות האישיות 
זה כמו אדם שסובל מחבלות קשות בכל גופו שמבקש 

משחה לפצע קטן.

אז מה אתה רוצה, כדור נגד כאב ראש או את סוד 
הבריאות המושלמת? אתה רוצה תרומה חד פעמית של 
מאה שקל או ארנק פלאי שלא מפסיק להוציא כסף?

זה המשיח. משיח לא שם פלסטרים. משיח מתקן את 
העולם שלא יצטרכו בכלל פלסטרים. משיח מתקן את 
העולם שלא יהיו צער סבל וייסורים. כי משיח מגלה 

דעת נפלאה.

אבל החידוש הגדול ביותר הוא שהדעת של המשיח 
קיימת גם היום!

רק שהיום היא בהסתרה גדולה, ואילו לעתיד לבוא 
היא תהיה נחלת הכלל. זה מה שאמר רבי נחמן: "אין 
ביני לבין משיח כלום, אלא שלמשיח ישמעו ולי לא 
שומעים". וזה אומר שאם אתה באמת מבין בשביל מה 
בא המשיח ואתה מחפש את הדעת של המשיח – אתה 
לא רק פותר לעצמך את כל הבעיות, אלא כבר עכשיו 
אתה חי במציאות אחרת, אתה כבר חי בימות המשיח, 

בעולם מושלם, בגן עדן עלי אדמות.

וזה המסר הגדול: למה לחכות למשיח כאשר אפשר 
כבר עכשיו לחיות בדיוק כמו בימי המשיח? וזה מה 
שאמר רבי נתן תלמידו של רבי נחמן: "המשיח שלי 
כבר הגיע". בגלל שרבי נתן חי עם העצות וההדרכות 
של רבו, לכן הוא חי את ימות המשיח כבר בעולם הזה 

עוד לפני שמשיח הגיע בפועל.

מהי הדעת של ימות המשיח?

הגמרא בפסחים (נ.) מתארת לנו איך ייראו ימות 
המשיח. הפסוק בזכריה אומר: "והיה ה' למלך על כל 
הארץ ביום ההוא יהיה ה' אחד ושמו אחד". שואלת 

הגמרא: "אטו האידנא לאו אחד הוא?" וכי רק לעתיד 
לבוא יהיה ה' אחד ואילו עכשיו ה' הוא לא אחד ח"ו?

ומתרץ רבי אחא בר חנינא: "לא כעולם הזה העולם 
הבא. העולם הזה על בשורות טובות אומר 'ברוך הטוב 
והמטיב', ועל בשורות רעות אומר 'ברוך דיין האמת' 
לעולם הבא כולו 'הטוב והמטיב'". זאת אומרת, שבעולם 
מתוקן הכול טוב, אין שום רע. בימות המשיח נחיה 

בשלימות את הדעת שהכול טוב.

אבל איך זוכים לזה כבר בעולם הזה? רבי נחמן אומר 
שלזכות לדעת הזו אפשר רק על ידי וידוי דברים, כלומר 
על ידי התבודדות יומיומית של חשבון נפש. רבי נתן 
מברסלב קיים את העצה הזאת ולכן הוא חי כמו בימות 
המשיח. וכל אחד שיקיים זאת, יחיה בדיוק כמו בימות 

המשיח.

זאת אומרת שמשיח לא יפתור את הצרות, אלא הוא 
יתקן את השורש, את הדעת. ואיך? על ידי שילמד את 
העולם להשיח ולדבר עם הבורא ולעשות חשבון נפש 
והתבודדות בכל יום. כמו שאומר רבי נחמן שבזמן המשיח 
כמו שכל יהודי מניח תפילין בכל יום, כך כל יהודי יעשה 
שעה התבודדות בכל יום, כי זה התפקיד האמתי של 

המשיח: לתקן את העולם ולתקן כל אדם בפרטיות.

כי כל הצרות שבעולם הן רק הסממן החיצוני לבעיות 
פנימיות ולחסרונות ברוחניות. אלא שלבן אדם אין שכל 
להרגיש את הצרות הפנימיות החמורות, והוא מרגיש 
רק את הצרות הקטנות והחיצוניות; אבל כשהוא הולך 
בדרך העצות של המשיח – הוא עוסק כל הזמן בתיקון 
העצמי שלו וממילא זוכה לדעת, וכל הצרות מתבטלות 

לגמרי, והוא מברך על הכול הטוב והמטיב.

כשיש דעת – אין רע

ומהבחינה הזאת העבודה בזמן הזה היא הרבה יותר 
חזקה. כי כל הדעת שאין רע נמשכת על האדם בזכות 
התשובה וחשבון הנפש, ולעתיד לבוא שלא יהיה יצר 
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משאלות שנשאלו ב“קו ההלכה“
מנהג הספרדים שהחזן מנגן את הקדיש הראשון 

של ערבית של שבת, מה הטעם לדבר זה?

הפוסקים  וכתבו  קדמון,  מנהג  הוא  זה  מנהג 
שעדיף שהש"ץ ינגן בלחן שירי קודש הידועים 

ה') ושני  סימן  ב'  חלק  דעת  יחוה  לקהל (שו"ת 
טעמים נאמרו בדבר:

ן  מ סי ) ם  די חסי בספר  א. 
קנ"ח) כתב שעל ידי הניגון 

מתעוררת הכוונה, ולכן טוב 
שיתחיל בניגון שמעורר את 

ליבו, וימשיך באותו הניגון את 
התפילה.

רבינו יוסף חיים בספר בניהו (ברכות דף ו') כתב  ב. 
הטעם שכששומעים כוחות הסטרא אחרא שהחזן 
מנגן חושבים שבא לשיר ועוזבים אותו והולים להם 
ואינם מקטרגים, והוסיף שם שמצא לזה ראיה 
מדברי הזוהר הקדוש שהשטן אינו יכול לשמוע 
זמר ושירה, אלא נהנה מאבל וקינה, ועל ידי השירה 

מגרשים אותו.

מי ששתה רביעית מים לפני הסעודה (כלומר 

ידיו  ליטול  מכן  לאחר  מיד  ורוצה  פת)  סעודת 
ולהתחיל בסעודה, האם צריך לברך ברכה אחרונה 

על מה ששתה?

אף שלכתחילה לא טוב עשה, כי אין להכניס 
את עצמו במחלוקת הפוסקים, מכל מקום 
אם שתה רביעית אינו צריך לברך ברכה 
אחרונה ויוצא ידי חובתו בברכת המזון. 
ואף שבבן איש חי (שנה ראשונה פרשת 
נשא אות ב‘) כתב שאם שתה רביעית 

מים קודם הסעודה צריך לברך ברכה 
אחרונה, והביא מעשה שרבינו האריז“ל 
פעם צפה ברוח הקודש במצח רבינו חיים 
ויטאל וראה כתם במצחו על זה שלא ברך על 
המים ששתה קודם המזון, מכל מקום הוא עצמו 
חזר בו בספר עוד יוסף חי (הלכות פרשת צו) וכתב שלא 
יברך ברכה אחרונה, וכ“פ בהליכות עולם (חלק ב‘ עמוד 

קכז) ובשו“ת תבואות שמש (סימן ס“ב ד“ה והנה מן).

לפי זה כאשר אדם עושה קידוש בשבת האם 
ראוי לשתות רביעית או שישתה פחות מרביעית?

אף שאם שתה שיעור מלא לוגמיו (כ-41 מ“ל) יצא 

ידי חובתו, מכל מקום דעת רוב ככל הפוסקים שצריך 
לשתות רביעית שלימה לכתחילה (81 מ“ל). בן איש חי 
(שנה ב‘ פרשת בראשית אות כ“ג) כף החיים (סימן רע“א סעיף קטן פ“ג) אור 

לציון (חלק ב‘ פרק כ‘ אות כ“ב) ומשנה ברורה (סימן תע“ב סעיף קטן ל‘). 

אדם שבירך על יין בורא פרי הגפן ושתה שיעור 
רביעית, אם רוצה כעת לשתות משקה אחר, אינו 
צריך לברך, שברכת היין פוטרת את שאר המשקין 
שולחן ערוך (סימן קע“ד סעיף ב‘). ויש לשאול 
אם אני שמעתי אדם שבירך ונתכוונתי לצאת ידי 
חובה, אבל לא שתיתי רביעית אלא רק לגמתי 
מעט מן היין, וכעת הביאו לפני משקה אחר, האם 

אני צריך לברך? 

לבני אשכנז – צריך לברך על המשקה החדש, רק אם 
שתה לכל הפחות רוב רביעית פוטר את שאר המשקין 
. ביאור הלכה (סימן קע“ד דיבור המתחיל ”יין“).  ולבני ספרד – גם 

אם רק טעם מהיין נפטר מברכת שאר משקין ואינו צריך 
לברך שוב, ומכל מקום טוב לכתחילה שיברך על מעט 
סוכר שהכל נהיה בדברו ויכוין לפטור את המשקה. אור 

לציון (פרק כ‘ סעיף ט‘).

ואם לא שתה כלל מהיין, צריך לברך על המשקה 
שמעוניין לשתות, אף אם נתכוין לצאת ידי חובת קידוש 
בברכת היין, הדין הוא שיצא ידי חובת קידוש אבל צריך 

לברך על שאר המשקים. שו“ת יחוה דעת (חלק ה‘ סימן כ‘).
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פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

יודיע צערו לרבים - ורבים יבקשו עליו רחמים
בסוף פרשת תזריע כתוב: ''והצרוע אשר בו הנגע 
בגדיו יהיו פרומים וראשו יהיה פרוע ועל שפם יעטה 
וטמא טמא יקרא'' (יג, מה). בספר ''ליקוטי אנשי שם'' 
מקשה:  איך יצווה הכתוב לבזות המצורע את עצמו, 
והלא התורה חסה על כבוד הבריות (ב''ק עט ע''ב), 
וגדול כבוד הבריות שדוחה ל''ת שבתורה (ברכות יט 
ע''ב). על כך יש לתרץ באופן נפלא על פי המבואר 
בגמ׳ (שבת דף סז.): אילן שפירותיו נושרים ואינם גדלים 
כל צרכם, צובעים אותו בסיקרא [צבע אדום] ומניחים 
אבנים סביבו. ולמה צובעים את האילן? - כדי שיראו 
האנשים העוברים ושבים שאילן זה אינו מגדל את פירותיו, 
ויתפללו עליו, כדתניא - למה במצורע נאמר: ״וטמא 
טמא יקרא״? - שצריך להודיע צערו לרבים, ורבים יבקשו 
עליו רחמים. וזה כוונת התורה הקדושה ללמדנו מכיוון 
שעונש המצורע בא לו על חוסר אמונה שהיה בתוכו, 
כמובא בגמ': (ערכין טו:) שהמספר לשון הרע כופר 
בעיקר, באה התורה ללמדנו שכל עניין רפואתו הוא 
רק על ידי תיקון האמונה, ואין לך תיקון אמונה יותר 
מעבודת התפילה. ולכן התורה ציותה את המצורע 
להודיע לאנשים שהוא טמא ומצורע - לטובתו. כדי 
שאנשים שיראו אותו בצרה יתפללו עליו, ועל ידי תפילת 
רבים יתרפא מצרעתו ויצא מצרתו, ועל יד כך ילמד 
אמונה בהקדוש ברוך הוא. כמו כן לומדת הגמרא שזה 
הפתרון למי שיש לו עץ שפירותיו אינם גדלים כראוי. 

שיפרסם לאנשים שיתפללו על האילן, וכך האילן יתחזק 
ויגדל פירות טובים. זהו הפתרון של החקלאי היהודי - 
תפילה. האמונה בפתרון הנפלא - התפילה, אינה רק 
אצל החקלאי עצמו שאין בידו ברירה. בדברי חז״ל אלו 
מבואר שהיה זה דבר פשוט ומורגל אצל כל יהודי, שכל 
עובר ושב אשר יראה בצרת חברו בוודאי יישא בפיו 
תפילה. כי אצל כולנו פשוטה האמונה, כי התפילה היא 
המביאה את ההצלחה. עוד דבר גדול למד המשגיח ר׳ 
יחזקאל לוינשטיין זצ״ל מגמרא זו, רואים מכאן עד היכן 
דורשים מאתנו להשתתף בצערו של הזולת, ולהתפלל 
עליו - אפילו בצער של אילן שמשיר פירותיו. כשאדם 
עובר ברחוב ורואה שלחבירו יש קצת הפסד, בודאי 
הוא יתפלל עליו, כי בזה בידו לעזור לו. ונראה פשוט, 
שאותם עוברי אורח לא יעשו עבור אילן ׳עצרת תפילה', 
ואף לא יקדישו לכך תפילה מיותרת, אלא כשיראו את 
העץ הצבוע יאמרו בהליכתם תפילה קצרה, ותפילה זו 
היא שתעזור לחזק את האילן, כפי שנתבאר בגמרא. 
כך היא הדרך להצלתה - כל תפילה, אפילו קצרה, 
וגם זו שנאמרת בשעה שהאדם עובר בדרכו, בכוחה 
לעזור. וכן ראינו אנשים שכאשר הם רואים או שומעים 
על אדם הנמצא בצרה, מיד מבקשים בתפילה קצרה 
׳ה׳ ישלח לו רפואה וישועה', ותפילה קצרה זו שבאה 
מהשתתפות בצער הזולת, בכוחה לפעול ולהושיע 
(מעלות התפילה). הגאון ר׳ שמשון דוד פינקוס זצ״ל 

היה מוסיף ואומר: אם על אילן היה מנהג פשוט אצל 
ישראל שהרואהו חולה מבקש רחמים, כל שכן כשרואה 
יהודי בצער, או למשל כשעובר ברחוב ורואה יהודים 
צעירים יושבי קרנות, אוי, כמה הם חולים! כמה צער 
יש לאביהם ולאמם, כמה צער יש לבוראם, ולכן יתפלל 
עליהם תפילה קצרה, שישובו ויתרפאו ויגאלו מצרתם 
ומחולי נפשם. ובזה צריך להתרגל לקרוא תמיד אל ה׳ 
הקרוב לנו, לשפוך לפניו שיח תפילה, ואפילו בתפילה 

קצרה (תפארת שמשון עמ׳ קל״א).

אָמְרוּ חסידי ברסלב עַל-פִּי הַמְּבוֹאָר בְּהַקְדָּמַת 
 ְּתִּקּוּנֵי זהַֹר, בְּמַאֲמָרָם זִכְרוֹנוֹ-לִבְרָכָה: "הַבָּא לְהָרְג
הַשְׁכֵּם לְהָרְגּוֹ" שֶׁקָּאִי עַל הַיֵּצֶר הָרָע שֶׁבָּא לַהֲרוֹג 
בְּכָל עֵת וָרֶגַע, וְהוּא הָרוֹצֵחַ הַגָּדוֹל הָעוֹמֵד בְּכָל עֵת 
וָרֶגַע וּמְחַכֶּה וּמְצַפֶּה לְהַפִּיל אֶת הָאָדָם וְלַהֲמִיתוֹ 
בְּרוּחָנִיּוּת וְאַף בְּגַשְׁמִיּוּת מַמָּשׁ, וְהוּא נִקְרָא "הַבָּא 
לְהָרְגְּ" כְּסֵדֶר תָּמִיד, נִפְלָא הַדָּבָר וּפֶלֶא גָדוֹל הוּא, 
אֵי אָדָם שֶׁעוֹמֵד נֶגְדוֹ רוֹצֵחַ כָּזֶה, יֵשׁ לוֹ עֲדַיִן חֵשֶׁק 
וּפְנַאי לְדַבֵּר דְּבָרִים בְּטֵלִים לָשׁוֹן הָרָע וְלֵיצָנוּת וְלָדוּן 

וְאַף לַחֲשׁוֹב עַל אֲחֵרִים. (שיש"ק ד-כג)

נָהֲגוּ תּוֹשָׁבֵי אוֹקְרַאִינָא לֶאֱכֹל בִּסְעוּדוֹת הַשַּׁבָּת 
שֶׁבֵּין פֶּסַח לְשָׁבוּעוֹת, חֲתִיכָה מִמַּצָּה הַנִּשְׁאֶרֶת 
מִפֶּסַח. (עיין בפסקי תשובות או"ח סי' תצ"א, ובנטעי 
גבריאל על הל' פסח ח"ג, פל"ח ס"א, (עמ' קס"ה) 

) (שם ד-רכב)
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"בר יוחאי נמשחת אשריך"
ליל ההילולא, ל"ג בעומר, מירון. קהל עצום הצטופף 
על גג הבניין המקיף את ציונו של רבי שמעון בר יוחאי. 
המדורה הענקית שהודלקה לכבוד התנא האלוקי 
הפיצה חום רב, עשן טהור הופץ באוויר, וזה הקרינו 
אור שנראה ממרחק רב. "כדאי הוא רבי שמעון לסמוך 
עליו בשעת הדחק", רואים זאת בחוש כל השנה ובפרט 

ביום ההילולא, ל"ג בעומר. 

לנוף של מרון מצטרפים גם ילדי החלאקה, כמעט 
בכל פינה ניתן להבחין בילדים החוגגים את החלאקה 

והם זוכים לתספורת הראשונה "ביום של רשב"י". 

באותה שנה, ל"ג בעומר היה ביום חמישי בערב, וביום 
שישי שלמחרת, ממש כמו השנה- תשפ"א. רבים מן 
החוגגים בחרו להישאר שם בשבת, בידיעה שהיום 
הקדוש שמגיע מיד אחרי ההילולא של רבי שמעון בר 
יוחאי, הוא חוויה מרוממת שאין כדוגמתה. אחרי התפילה, 
התפזרו האנשים לבתים בהם התאכסנו והמשיכו לשמוח 

גם בזמן הסעודה ולאחריה.

שבת בבוקר, מיד כשהופיעו האורות הראשונים של 
השחר, החלו המניינים הראשונים של תפילת הנץ. 
אחריהם, הגיעו אנשי המניין "הרגיל", ולבסוף, הגיעו 
החסידים למניין המיוחד שלהם.  אחר כך פנו לסעודת 
יום השבת. אבל אז, צעקה איומה ונוראית החרידה 
את האווירה המרוממת וגרמה לשיתוק רגעי, בה נטלו 
כולם חלק. ילד קטן, שהגיע עם אמו לערוך את שמחת 
החלאקה ולזכות בתספורת הראשונה בחייו, חלה באופן 
פתאומי, ונשימתו נעצרה. כל עזרה שניסו להגיש לא 
הועילה. הילד מת.  אמו השבורה עמדה לידו כשהיא 
בוכה  בכי קורע לב ונפש,נשים רחמניות עמדו סביבה 

ומלבד תפילה לא יכלו לעשות מאום.

השמועה פשטה. באופן מיידי בהר מירון כולו, עצבות 
והרגשת מועקה חדה תפסה את מקומה של השמחה. 
השירה פסקה, הריקודים קפאו, ובכי האימהות חדר לכל 
לב. בנוסף על כך שוטרי המנדט הבריטי החליטו פתאום 
לשמור על סדר, נעלו את שערי החצר המובילה אל 
תוך הציון. טענתם הייתה שהם חייבים לנקוט באמצעי 
זהירות, כי מי יודע, אולי מדובר במחלה מדבקת מאוד, 
לכן הם חייבים לעשות כל שביכולתם כדי למנוע את 
התפשטותה. משפחות רבות נותרו מאחורי השערים 
הנעולים. ילדים קטנים נשארו בחוץ ואילו הוריהם בפנים, 
וכן להיפך. לשוטרים הבריטים לא היה אכפת כל כך, 
אוזניהם נאטמו לכל פנייה ותחנונים מצד המתפללים. 
ובפנים, היהודים ההמומים נדחפו פנימה, עד למצבת  
ציונו של רבי שמעון בר יוחאי, והחלו להתפלל בלב כואב 
ושבור. לפתע, הקהל כאילו  נחצה לשניים, כמו בקריעת 
ים סוף, ושביל ברור נגלה. האמא המתאבלת פסעה 

בו בהליכה נחושה 
שהגיעה  עד 

של  לציונו 
שמעון  רבי 
א  י ה ש כ

נושאת בידיה 
את בנה המת.

המראה הזה היה בו 
ד מספיק כדי לשבור את הלב  ו ע

גם יותר. היו כאלה שרק התבוננו,  ו  הי ו
אלה שבכו, ואחרים הנידו ראשם כאות הבנה.

האם ניגשה אל ציונו של רבי שמעון, הניחה את בנה 
על הרצפה, ומבלי להתייחס לסובבים אותה, כשקולה 
רועד ודמעות זולגות מעיניה, אמרה: "אוי! רבונו של 
עולם, באתי אל הצדיק! אני, אמתך הנאמנה. רק אתה 
יודע שהבאתי את בני לכאן אחרי נדר שנדרתי כאן , 
לפני ארבע שנים, בטרם זכיתי להיות לאם. אמש,הגענו 
לכאן, בני ואני, מלאים בשמחה, שרנו , רקדנו והודינו. 
והילד זכה לתספורת הראשונה – לפיאות. ועכשיו, אוי 
לי, איך אחזור הביתה בלי הבן שלי, בבת עיני , שכה 
חיכיתי לו?!" שקט אפף את הכל, כולם היו רתוקים 
לשמוע את מילותיה התמימות והאמיתיות של האם 
שיצאו מלב קרוע וכואב. האם הפסיקה לבכות. היא 
הזדקפה, נשמה נשימה עמוקה, ובקול ברור ונחוש 
אמרה: "רבי שמעון! הנחתי את בני על הרצפה לידך, 
כשהוא מת. אנא ממך, אל תאכזב אותי. החזר את בני 
חי ובריא כמו שהגענו לכאן. 'יתגדל ויתקדש שמיה רבא' 
– וגם שמו של התנא רבי שמעון בר יוחאי. כולם יודעים 
שאתה צדיק, ותפילות על ציונך לא שבות ריקם. אנא, 
החזר לי את בני!" היא סיימה לדבר, הסתובבה ויצאה. 
כל הנוכחים יצאו יחד איתה וסגרו את הדלת, כשהם 
משאירים את הילד המת מאחור, אצל רבי שמעון. 
דקות ספורות עברו, ומבפנים, מאחורי הדלתות, קול 
חלש נשמע: "אמא, מים. אני צמא". כולם עמדו רועדים, 
עם רגשות מעורבים בפחד והתרגשות, עדים לנס של 
תחיית המתים. האם פתחה את הדלת רצה אל בנה 
השקתה אותו, וחיבקה אותו. לקול קראית הקהל "ברוך 

מחייה המתים".

הבריטים הנבוכים פתחו מהר את השערים. היהודים 
שהמתינו בחוץ חסרי סבלנות זרמו פנימה כמו נהר. 
וכששמעו על הנס שקרה ממש באותם רגעים, השמחה 
וההודיה הכפילה את עצמה שבעתיים. שירת " בר יוחאי" 
התחדשה הפעם ביתר שאת ועוז, מתוך שמחה אמיתית 
עילאית, שירה שהגיעה למקומות גבוהים, אפילו להיכלו 
של רבי שמעון בר יוחאי. "בר יוחאי, נמשחת אשריך, 

שמן ששון מחבריך..."

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

הרע, יהיה הרבה פחות ערך לעבודה האישית לכן 
דווקא עכשיו זה הזמן הנכון לעבוד ולקנות דעת. 
דווקא עכשיו בחושך ובהסתרה כל עבודה הרבה 

יותר מאירה ומשתלמת.

אם אתה מבין את זה – אתה יכול להתלהב אפילו 
בצרות ובקשיים כי אתה מבין שאתה בסך הכול 
מקבל פה הזדמנות פז מאבא שבשמים, הזדמנות 

לצבור רווחים רוחניים גדולים מאוד.

אין כמו עבודה מתוך הקושי והניסיונות, מתוך 
החושך והגלות, מתוך העולם הזה. האמונה מאירה 

לך את החיים באור אחר לגמרי.

כשהאמונה שלך ברורה והידיעה שה' אוהב אותך 
חיה אצלך – אתה לא רואה את הגלות כזמן רע, 

אלא כזמן של התקרבות, זמן של תיקון.

אין רע בעולם זו לא רק סיסמה – אלא זו תוצאה 
של דעת!

המאמין אומר תודה מכל הלב על כל קושי בחיים, 
כי הוא באמת מאמין שזה לטובתו. איש אמונה אמתי 
אפילו אוהב את הקשיים והצרות. היו צדיקים שאמרו 
"חביבין ייסורין", והם הזמינו לעצמם ייסורים כי הם 
ידעו שמתוך ייסורים אפשר לזכות לדברים גדולים 

מאוד.

גאולה לכולם כאן ועכשיו

וכל אחד ואחת מאתנו יכול לזכות לחיי עונג ואושר 
אמתיים על ידי שנעשה חשבון נפש בכל יום ובזכות 
זה נחיה באמת את הדעת שה' הוא אבא טוב, וכל 
שאיפת החיים שלנו תהיה לדעת ולהכיר בכך שאבא 
אוהב אותנו באמת, ונזכה לדבר על כל דבר עם 
אבא. זו הגאולה, זו ביאת המשיח, זו הדעת שתתגלה 
ותגאל את העולם כולו, וזו הדעת שתביא לכל אחד 
ואחת מכם את הגאולה הפרטית שלו ותזכה אותו 

לחיות בימות המשיח כבר עכשיו.

לעשות  לזכות  איך  ומדויקת  מפורטת  הדרכה 
התבודדות נכונה וחשבון נפש בכל יום בפועל ניתן 
למצוא בספר "בשדי יער" שהוא ספר מקיף ונפלא 

בנושא הזה.

וגם אם אתה מצפה למשיח בשביל נסים וישועות 
– תדע לך שאתה יכול לזכות לכל הניסים האלה 
כבר עכשיו אם תלך עם הדעת של המשיח, שהיא 

הדעת של התפילה וההתבודדות.

וזה לא סיפורי מעשיות, אלא זו מציאות בשטח. 
אלה סיפורים שאנחנו שומעים אותם מידי יום ביומו: 
אנשים חיים עם דעת ונושעים, אומרים תודה ונושעים, 
מדברים עם אבא ונושעים. רואים ניסים של ממש.

לכן כל השיחות והדיבורים על ביאת משיח – הם 
לא רק תיאוריות, הם לא רק רעיונות יפים, אלא הם 

דרך סלולה למהפך בחיים:

לחיי אושר, לגאולה אמתית, ולניסים וישועות בכל 
רגע ממש. 
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רבי יוסף תאומים נולד בלבוב בשנת תפ׳׳ז ונתגדל בבית 
אביו הרב בלבוב, אשר ממנו שאב רוב תורתו, בימי עלומיו 
היה כל עסקו אך בלמוד התורה, ואשר לא היה לו איזה עסק 
במה לפרנס את ביתו, הוכרח ללמוד לתלמידים מקשיבים 
בשכר בכדי למצוא די מחיתו, וכשהיה חותם את שמו היה 

חותם "יוסף מלמד", או יוסף מקרי דרדקי מלבוב.

לאחמ"כ הלך  לעיר ברלין! ושם תקע אהלו בבית מדרשו 
של הגביר ר' דניאל יפה אשר היה לו אוצר ספרים גדול 

בביתו, ושם חבר ספרו וגם שם עשה מהדורא בתרא 
מספרו פרי מגדים.

רבנו יוסף לא התמהמה הרבה בעיר 
ברלין, כי בשנת תקל״ג נח נפשיה דמר 
למגיד  מקומו  על  הוא  ונתקבל  אביו, 

משרים ומורה צדק בעיר לבוב. ובשנת 
תקמ״ב נתקבל לאב׳׳ד ור״מ בפראנקפורט, 

וישב שם על כסא הרבנות עד סוף ימי חייו.

רבנו יוסף היה מעיין גדול. כמעט בכל חושיו היה שוקד 
תמיד וחוזר כמה פעמים על למודו, הגאון מו"ה ר' שמחה 
אב״ד בעיר בובריקא, היה תלמידו והלך בכל יום אחר עלות 
השחר אליו, ולמד אז בדעה צלולה עשרים שנה במס׳ חולין 
טרם שהתחיל רבנו יוסף לחבר ספרו פרי מגדים, ובעת שכתב 
ספרי ראש יוסף, ראה תלמידו ר' שמחה הנזכר בהספר 
הזה כמה דברים פשוטים, ושאל אותו מה לו לכתוב בספרו 
דברים פשוטים כאלו, השיב לו ״יגיע זמן אשר הלומדים ירוצו 
בפלפולים, ויבכרו את הפשט הפשוט אשר הוא לתועלת יותר.

רבנו בעל פרי מגדים היה עניו גדול וביטל את ישותו 

מפני כל המחברים שקדמוהו ומכל שכן מפני הט"ז והש"ך. 
הלא שניהם היו קדושים אצלו וכשראה צורך להציע דעתו 
נגד דבריהם, הוא מציע באימה ורתת, כלשון ״ולולא דבריו 
הקדושים הייתי אומר כך וכך״ וכדומה. וביחוד קשה היה עליו 
הדבר כשהש׳׳ך חולק על הט"ז ומבטל את דבריו. כאן בא 
הפרי מגדים בין המצרים, כי ירא היה להכניס ראשו בין שני 
ההרים הגדולים, כי שניהם שקולים בעיניו, שניהם קדושים. 

וכיצד אפשר לדחות זה מפני זה.

הפתיחות והכללים של הפרי מגדים שעשה לכל 
הלכות. המה אוצר יקר בספרות הפוסקים 
לקבץ  ונכבדה,  גדולה  מלאכה  ועשה 
את הנקודות הדקות והמפוזרות בים 
הפוסקים ולעשותם לחומר שלם ומעובד, 
דרכו לבאר תחלה על פי כל מקורות 
הש״ס את יסוד הדבר אם הוא מן התורה 
או מדרבנן ומציע השקפה כללית על כל הענין, 
ואח״כ הוא מחלק את נושאי הענין לפרקים וכללים. 
במלים מועטות הוא מקיף וכולל את כל עקרי הלכה זו, 
עשירה היא ביחוד הפתיחה להלכות תערובות, הנקרא שער 
התערובות, משום שהלכה זו היא היא גופי איסור והיתר, שאין 
לה פרק מיוחד בש״ס, והיא מקובצת מהרבה הלכות מפוזרות 
והפרי מגדים, שבידו נמסרו כל המפתחות לשער הסתום 
הזה, פותח את כל החדרים הסתומים, והולך ומפרש עניין 
עניין לבדו, ומסביר ומבאר את רעיונותיו כאומן נפלא עדי 
המה מובנים לכל מעיין. האדמו"ר הזקן בעל התניא אמר: קא 
מכרזי ברקיע הלכה כפרי מגדים. רבינו יוסף נסתלק ביום ד' 
אייר ויש אומרים שנסתלק ביום י' באייר זכותו יגן עלינו אמן.

מזמור למנצחת
ידוע הדבר, שכל הלכות תפילה כלן נלמדו מתפלתה 
הזכה של אשה, הלא היא חנה, אם שמואל הנביא, 

שמדעתה הבינה מה היא הדרך הנכונה להתפלל 
לפני הקדוש-ברוך-הוא, דהיינו להתפלל 

בלחש ובעמידה, ועוד הנהגות שנקבעו 
בשולחן ערוך כהלכה לדורות!

והעיקר: היא ידעה בחוכמת 
הנשים שלה כיצד לרצות 
ולפייס את הבורא, ולטעון 
אליו טענות חזקות שיזכה 
את  המאיר  בבן  אותה 

ובמעשיו  בתורתו  העולם 
הטובים.

וכך אמרה לפניו: ריבונו של עולם, 
כל מה שבראת באשה לא בראת דבר 

אחד לבטלה:

עיינים לראות, ואוזנים לשמע; חוטם להריח; פה 
לדבר; ידיים לעשות בהן מלאכה; רגליים להלך בהן; 
דדים להיניק בהם... דדים הללו שנתת על לבי למה? 

לא להיניק בהם? תן לי בן ואניק בהם...

מה שחנה עשתה נקרא 'לנצח את ה''.

רבי נחמן מברסלב מלמד אותנו בליקוטי מוהר"ן, 
שלקדוש ברוך הוא יש נחת רוח כאשר מנצחים 
אותו, והוא יתברך בעצמו, עוזר לאדם 
ומזמן לו דיבורים שעל ידם ינצח אותו 
יתברך, ואז הוא עושה מבוקשו 

של האדם.

וזה לשונו בתורה קכ"ד: 
"שיר מזמור למנצח, 'זמרו 
למי שמנצחין אותו ושמח' 

(פסחים קיט).

כי כשמדבר לפני הקדוש-
ברוך-הוא ומפרש שיחתו בטענות 
ובקשות רוצה לנצח את הקדוש-ברוך-

הוא כביכול, וה' יתברך יש לו תענוג מזה על 
כן שולח לו דיבורים שיוכל לנצח אותו כביכול, 
כדי לקבל התענוג, כי בלא זה בוודאי לא היה אפשר 
לבשר ודם לנצח את הקדוש-ברוך-הוא, אך ה' יתברך 
עצמו שולח ומזמין לו דיבורים וטענות לנצח אותו כנ"ל".

רואים אנו כאן עניין שהוא נפלא - לקדוש ברוך הוא 
יש תענוג כאשר מנצחים אותו ומשכנעים אותו לקבל 
ולעשות מה שמבקשים ממנו, ולשם כך הוא בעצמו 
מזמן לו לאדם את האמתלאות והרצויים שינצח אותו 
בהם! ומזה תלמד כל אשה, שכאשר היא רוצה איזה 
דבר, והיא מבינה שהעצה היחידה שיש לה היא לדבר 
עם בורא עולם, אלא שאינה יודעת מה תאמר לפניו 
ואיך תדבר עמו יתברך, אזי הקדוש-ברוך-הוא בעצמו 

מזמן לה דיבורים שעל ידם תתקבל בקשתה.

דיבורים  לה  שאין  שאומרת  מי  לכל  חיזוק  וזהו 
רצון  עם  עומדת  היא  שאם  שתדע,  בהתבודדות, 
אמיתי והשתוקקות לעשות רצון אבינו שבשמים, אזי 
הבורא בעצמו כבר ייתן לה בפיה דיבורים נאים וטענות 
מתקבלות, והיא תזכה לשפוך שיחה וליבה כמים נכח 

פני ה'.

לכן כל מה שצריכה האשה הוא רק לרצות לדבר 
עם ה' ולהתבודד עם ה', ואז ה' יתברך יזמן לה כבר 
דיבורים נאים שהיא לא ציפתה ולא קיוותה שיצאו 
ממנה, והיא תראה בחוש שהם אינם הדיבורים שלה, 

אלא רוח הקודש ממש.

ועל ידי דיבורים אלו היא תזכה לנצח את ה' ותזכה 
לישועה לה היא צריכה.

הסדרה לשלום הבית
מאת  הרב שלום ארוש
052-2240696

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הר"ר רבי יוסף תאומים 
זצוק"ל זיע"א
הפרי מגדים
ד' אייר

שלום הבית שלי
הרב שלום ארוש שליט"א
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למה אני נרדם בהתבודדות? והאם מותר לעקוף אחות גדולה בשידוכים? ואיך 
עושים תשובה על סירטון רע שהפצתי?

שאלה: מדוע תמיד כשאני בא להתבודד 
אני מרגיש מין שלווה כזו, והרבה פעמים 

גם נרדם?

תשובה: צריך לדעת שכל דבר טוב היצר הרע אורב 
עליו. רבנו הקדוש, רבי נחמן מברסלב, אמר שהתבודדות 
היא מעלה עליונה וגדולה מן הכל, ומשום כך היצר נותן 
לאדם את השלוה הזו מן תחושה שהכל טוב והעיקר 
שלא יתבודד, גם היצר הרע יודע את הדברים של רבינו. 

לכן כמו שחז"ל למדונו בתחבולות תעשה לך מלחמה, 
כדאי מאוד לעשות את ההתבודדות בעמידה, ותוך כדי 

כך גם ללכת. 

נכון שלפעמים זה קצת קשה, אבל על דבר שהוא 
כל כך חשוב כדאי לך להשקיע. 

אדם שמקבל עמדת שמירה בצבא צריך לעמוד ולא 
תהיה לו ברירה אם זה קשה לו או לא, כך בהתבודדות 
האדם צריך לדעת את החשיבות של ההתבודדות, ואז 
יהיה לו את הכח לעשות את ההתבודדות בעמידה 
והליכה. כשעושים התבודדות בשדה זה יותר קל, יש 

שם מרחבים, ואפשר ללכת.

כמובן האמור לעיל לגבי הליכה לשדה זה לגבי גברים, 
אבל לנשים אסור ללכת לשדות להתבודד מחמת חוסר 
צניעות, ולכן האישה תעשה את ההתבודדות בבית, 
או בחצר, או במרפסת. ולכן גם כשעושים התבודדות 
בבית, אפשר לתפוס איזה חדר גדול, לסגור אותו וללכת 
מקצה לקצה. ללכת לאט ולדבר. אז יש יותר עירנות, 

יותר דיבורים ויותר ריכוז. 

לסיכום - ללכת זה הכי טוב, לעמוד פחות טוב, לשבת 
פחות טוב, ולשכב זה הכי גרוע. בשכיבה מיד נרדמים ואז 
אפשר לעשות אפילו שש שעות התבודדות, עד הבוקר.

שאלה: אני בחורה בת 19 וחושבת לצאת 
לשידוכים. הבעיה היא, שאחותי הבכורה, 
גדולה ממני בחמש שנים ועדיין לא התחתנה. 
אני יודעת שזה יפגע בה, ושואלת מה עליי 

לעשות?

תשובה: דבר ראשון מומלץ לעשות את חוק התודה 
על זה שיש כזו מניעה להתחתן. כי גם העיכוב מחמת 
ההרגשה הזו של חשש פגיעה באחות גם זה משמיים, 

וכך צריך לומר בתפילה לה' יתברך: 

"רבונו של עולם, תודה לך על שאתה משגיח עליי 
שיהיה לי ניסיון כזה. אתה החלטת שככה יהיה והכל 

לטובתי. לכן אני קודם כל רוצה להגיד לך תודה!".

דבר שני: להתפלל שהאחות הגדולה תמצא את הזיווג 
שלה בקרוב ותתחתן.

דבר שלישי: להתפלל גם על עצמך, שה' ישלח לך 
את הזיווג שלך, שיהיה בריא בגופו, בריא בשכלו ובריא 

בנפשו. שלא יהיה נואף, לא כעסן ולא קמצן. 

בעניין אחותך הבכורה צריך לדעת כי מצד הדין אין 
כל בעיה לעקוף אח גדול יותר בשידוכים, ואין קשר 
בין אח אחד לאחיו. "אך, מכיוון שבאמת זה יכול להוות 
ניסיון גדול לאחותך הבכורה, כדאי מאוד לדבר ישירות 
עם האחות הגדולה ולומר לה: שלכל אחד נגזר מי 
תהיה הזיווג שלו, ובזכות שהיא תוותר לך בלי ספק 

בורא עולם יפתח לה גם את הדרך למציאת הזיווג.

שאלה: הפצתי איזה סרטון ברשת שהכשיל את 
אופן  בכל  אבל  תשובה,  עשיתי  אמנם  הרבים. 
נעשה מה שנעשה והסרטון הזה כבר הספיק 
להגיע לאלפים ורבבות. איך אני יכולה לתקן את 
מה שפגמתי ואולי גם ממשיכה לפגום אם הסרטון 

הזה ממשיך ומופץ הלאה?

תשובה: ראשית כל היסורים שיש לך מהפצת הסרטון 
זה חלק מכפרת העוונות, וצריך להגיד תודה על הייסורים 
האלו שיש לך מכל המצב הזה, הלא נעים, שאת נמצאת 
בו, ואח"כ להתחנן לפני בורא עולם: "רבונו של עולם, 
אתה כל יכול! אני מתחננת בפניך, הכל בידיים שלך! 

תשרוף ותעלים את הסרטון הזה מהרשת!". 

דבר שני האדם שחטא בחטא של הכשלת הרבים הוא 
צריך לתקן באופן של זיכוי הרבים, אם חזרת בתשובה 
ואין לך שום גישה לרשת מה טוב ומה נעים לכן תקחי 
דיסקים וספרים וחוברות ותפיצי אותם וזה יהיה תיקון, אם 
יש לך עדיין אפשרות להתחברות לרשת הפיתרון הוא 
לקחת סרטונים שלנו ולהתחיל להפיץ אותם. ובעזרת 

ה' האור הזה ידחה את כל החושך. 

יש לנו ב"ה כמויות של סרטונים, תהיי איתנו בקשר, 
נעביר לך, ותתחילי להפיץ אותם בכל דרך אפשרית. 

תשקיעי בזה ובעזרת ה' הכל יתהפך לטובה. 

שו"ת אקטואלי
השאלות שלכם, התשובות של הרב

שידור חי
על ידי הרב שלום ארוש שליט"א
בכל יום שלישי, בשעה 20:00

שאלות ותשובות

ניתן לשלוח שאלות במייל
me5812210@gmail.com
או כמסרון לנייד:
052-6672221
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החזון
והגשמתו

02-5812210

העמותה שבנינו יחד-

"גדלתי במשפחה טובה, הורים אוהבים, ילד רביעי במשפחה 
מתוך חמישה. אבי עבד קשה כנהג הסעות ואימי עבדה כמטבית.

אחד הדברים שאיתם התמודדתי" מספר מ.מ. בן 28 כיום ואב 
לילדים "היה עוני קשה בבית, רוב הכסף שהורי הרוויחו הלך 
על שכירות, השאר לשכר לימוד והשאריות- למחיה. היום זה 
נשמע לי הזוי, אבל היה ממש חסר עוף לארוחת צהרים, היה 

לנו ארוחה בשרית רק בשבתות.

אני לפעמים נזכר בלילות שהייתי מעמיד פנים כאילו נרדמתי 
ושומע את ההורים שלי דנים מה לשים בפרוסה, כששמעתי 
פעם את אימי אומרת לאבי "למחר אני ימרח להם שוקולד 
בפרוסה - אין לי מספיק לביצים" הבנתי כמה המצב שלנו קשה.

ההתמודדות הייתה גם בתלמוד תורה, מגיע זמן של ארוחת 
צהרים ואני אין לי מה להוציא מהתיק, לפעמים הייתי אוכל 
מלפפון שנשאר לי מהבוקר, לפעמים מבקש מחברים, וזה 

היה לא נעים.

אני זוכר איך שפעם אחת המלמד של כיתה ד', אני לא שוכח 
אותו עד היום, שאל אותי למה אין לי אוכל, גמגמתי, אבל 
כנראה הוא היה יותר חכם והרגיש אותי, אז הביא לי מהאוכל 

שלו- ומאז הכל השתנה..."

מאחורי הקלעים-

עמותת כפה פרשה לעני היא עמותה שייסד הרב שלום ארוש 
שליט"א, בשנת 1999 הוקמו מוסדות חינוך "שלום בנייך" וכמה 
שנים לאחר מכן- זה קרה כשאנשי הצוות בתלמוד תורה הבחינו 
כי לא לכל הילדים יש ארוחה חמה ומזינה בצהרים, לאחר 
בירור קצר הבינו שיש משפחות (ולא אחת) המתמודדות עם 

מצב כלכלי קשה שאין לתאר.

הנושא הגיע אל שולחן הדיונים של הרב שלום ארוש, וזה 
החליט מיד- יש לעזור לילדים האלה, ואז התרחבה פעילות 
העמותה שהתחילה בארוחה חמה לכל הילדים, בעיקר כדי 
שלא ירגישו הילדים בפער מעמדות, רעב, או כל דבר הנשמע 
דומה- מגיע לכל ילד ליהנות מארוחה חמה, לפחות פעם 
ביום, בפרט כשלא ידוע אם תהיה לו ארוחה כזאת בערב 

כשיחזור הביתה.

שם לפני 20 שנה הייתה ההחלטה והנה כיום- 2021 הפעילות 
התעצמה, המשפחות של הילדים מקבלים סלי מזון לשבת מידי 
שבוע וכן מידי חג מקבלים המשפחות סל מזון מורחב המספק 
את כל הוצאות החג, כולל ביגוד והנעלה. העמותה מקדמת 
את הילדים גם מבחינה לימודית, רגשית ומנטאלית ומספקת 
שיעורים פרטיים אחר הצהרים למתקשים כדי שאף ילד לא 
יישאר מאחור ולא משנה מאיזה שכבה סוציו אקונומית הוא מגיע.

סוף דבר

"כיום אני מבין- מה שנתנו לי על ידי העמותה זה גם עזרה 
כלכלית אבל בעיקר נתנו לי כלים להצליח בחיים, חיברו אותי 
לחונך, שעזר לי, שיעורים פרטיים, שעות נוספות אחר הצהרים, 
כיום אני גאה בזה ואני יודע- הם היו שליחים טובים ובזמן 
הנכון, רגע לפני שהייתי מגיע לנוער שוליים, והייתי קרוב לשם"

כל זה התחיל מהחזון של הרב שלום ארוש, אך לולא עם 
ישראל המרגישים את פעימות ליבם של הקטנטנים כל רגע, 

כל שעה לא הייתה מגיעה העמותה להגשמה.
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יום כיף

הסתיים  שלי  הסיפור  איילה,  שמי  שלום, 
בחנוכה אבל התחיל הרבה לפני- דודה שלי- 
אחות של אבי הבטיחה לי שתיקח אותי ל "יום 

כייף" זה יום שאני והיא ביחד נהנות, והיא גם 
קונה לי בדרך כלל הפתעות. אז חיכיתי 

להזדמנות והיא לא הגיעה.

יום אחד בחנוכה אמא שלי 
אמרה לי בבוקר שהיא צריכה 
לנסוע לקחת את אחי לרופא 

ובגלל שהיא לא רוצה שאשאר 
לבד בבית, גם אני צריכה לבוא איתם.

כבר הבנתי כמה משעמם הולך להיות 
לי- ללכת לרופא- לחכות בתור.... וזה תור ארוך.

אז ביקשתי מאמא שלי שאולי תשאיר אותי 
אצל שכנה או אצל דודה שלי-

אבל אמא שלי מאוד מיהרה ולא היה לה זמן 
אפילו לנסות לשאול מישהו.

אז בלי ברירה התארגנו בזריזות ויצאנו.

אבל בדרך היה לי קצת זמן לחשוב והחלטתי 
לנצל את זה ולומר תודה להשם- אמרתי תודה 
על זה שאמא שלי לקחה אותי אפילו שזה 
רופא ומשעמם אבל לפחות יצאנו, אמרתי 
תודה על השעמום שיהיה לי אצל הרופא 
בזמן שאמתין וגם אמרתי תודה על 
זה שלא משעמם לי בבית ויש לי 
מספיק דברים להתעסק בהם.

והגענו  הנסיעה  את  סיימנו 
למרפאה.

ושם להפתעתי אני רואה את דודה 
שלי, הדודה שאני אוהבת ומחכה לה... מבלי 

לתאם גם היא היא חיכתה לרופא.

אבל בהמתנה כבר לא היה לי משעמם- והכי 
שימח אותי שזו הייתה הזדמנות טובה לעשות 
את ה- "יום כייף" שהיא הבטיחה לי מזמן- ואם 
לא הייתי מגיעה למרפאה הייתי מפספסת את 

ההזדמנות הזו.

אמרתי תודה והרווחתי יום כיף

רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה
ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

אילו שלושה פריטים הקשורים בטיהור הצרעת 
משמשים גם לתהליך טהרתו של טמא מת (מי 

שבא במגע עם מת)?

תשובה פרשת ויקרא- קרבן אשם: ישנם ששה סוגי אשמות, 
והמוזכרים בפרשתנו: הם: 1. אשם גזלות, 2. אשם מעילות. 3. 
אשם תלוי, (והלא מוזכרים בפרשה הם: 1. אשם מצורע, 2. אשם 

שפחה חרופה, 3. אשם נזיר.)

זוכה: שלמה כהן, חיפה.

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת ויקרא: יוסי פפר, ביתר עילית. 

מדור ילדים
שעשועון מגוון
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סמכות הורית ומשמעת בגיל הרך פרק ט'

השבוע, ברצוני להציע את אחד הפתרונות החינוכיים 
"לריפוי" מחלת הילדים בגיל הרך. הסברנו בעבר, 
שחלק ניכר ממחלת ה"עקשנות בגיל הרך" אפשר 
לרפא באמצעות לימוד ותרגול עצמאות. הרעיון הוא: 
שההתנהגות העיקשת של הילד נובעת מתוך רצונו 
לגלות את עצמאותו, אז יש לי רעיון: במקום להלחם בו, 
בואו ונעזור לו לגלות עצמאות בדרך יצירתית ובטוחה. 

כדי להצליח בעבודה זו, לא נדרש מאתנו להיות ד"ר 
לחינוך, נדרש מאיתנו לאהוב את הילד, להשקיע 

בחוויה החינוכית ולהיות קצת יצירתיים.

תעסוקה חיובית

רבים מאיתנו מכירים את תופעת 
ה"עצלות-הניצולית" של הגיל הרך. 

הילד קורא לכם: "אמא, תרימי אותי 
במדרגות..."   "תאכילי אותי..." וכדו'. פעמים 

ואנחנו לא מודעים לכך שמטלות ועבודות 
ככלל  הילדים  על  אהובות  אינן  כלל  שבדרך 

ועל הילדים בגיל הרך בפרט, דווקא הן יכולות להפוך 
לפעילות חברתית של כל המשפחה ודרכן אפשר 
לחנך גם את הקטנים לעזרה בבית. כאשר הילד יתרגל 
לעצמאות חיובית, הוא יתמתן במרדנותו והעיסוק איתו 
ייהפך לנעים יותר. כנושא לעבודה עם הילד, נשתמש 

בנושא: "ניקיון הבית".

יש עזרה ויש עזרה

אמהות רבות, משמיעות לילדיהם את המשפט הבא: 
"משה, העזרה הכי גדולה שאתה יכול לעזור לי היא- 
שתרד לשחק בחצר ותעלה כמה שיותר מאוחר..."  
משפטים מסוג זה, גורמים בהחלט לקצת שקט מהילדים 
אבל הרווח הרגעי יוצר הפסד לאורך זמן, כי הילד לומד 
לגדול כילד עצל. מבחינה חינוכית, חשוב מאוד לשתף 
את הילד ואפילו הקטן ביותר במטלות הבית, אני לא 
מתכוון שמהיום והלאה הילדים הקטנים ישטפו את הבית 
או ידיחו כלים. הכוונה היא, להרגיל את הילדים לנשיאה 
בעול ניקיון וסידור הבית, על ידי שנרתום אותם לסייע 
במטלות השונות בעזרת משחק או פעילות חווייתית.

ממתי מתחילים?

מומלץ להתחיל להרגיל את הילד לעזור במטלות 

הבית כבר מגיל שנתיים.  בגיל זה, מסוגל הילד להבין 
וליישם מבחינה פיזית/מוטורית את המשימות.  יתרה 
מכך, בשלב זה יש לילדים תחושת סדר וניקיון חזקה, 
וקשה להם לראות דברים שאינם מסודרים במקומם.
הפעילות המשותפת, אמנם צורכת השגחה ועבודה, 
אך הרווח לטווח הארוך בתפעול הילד הוא אדיר,  גם 
עוברים את "שלב המרדנות" ביתר קלות וגם מרוויחים 

תוך כדי, ילדים מסודרים ואוהבי ניקיון.

איך גורמים לילדים לבצע? 

ראשית, יש לעבוד עם היגיון ומודעות, נסביר 
לילדים שהם חיים בתוך הבית ולכן הם 
שותפים מלאים. הם אינם אורחים או 
מבקרים. דוגמאות לנושא יעזרו לילד 
מאוד בהבנת העניין.  לדוגמא: נקרא 
לילד, כן את הקטנצ'יק בן השנתיים, 
נראה לו את ערימת הכביסה וניתן לו 
למיין את הכבסים. את כל הבגדים שלו 
בצד אחד ואת שאר הבגדים בצד שני. אחר 
כך נשאל אותו: "של מי הבגדים האלה?, מי לבש 
ולכלך אותם? תפתחו שיחה נעימה כשהמטרה: להוביל 
את הילד להכרה שהוא חלק מהבית ולכן מוטלות גם 
עליו חובות בדיוק כמו שמגיעות לו הזכויות. כאשר 
הילד יפנים שהבגדים שלו- הוא ישמח גם לסדר, לארגן, 
לתלות ואפילו לקפל אותם לאחר הייבוש. זה מצריך 

סבלנות, אך היא משתלמת.

לסדר ולנקות זה לא עונש

חשוב מאוד, להפחית מן המשימות את תחושת העונש 
והעול- אסור לנו לתת לילד תחושה שזה עונש לסדר 
את הצעצועים לאחר המשחק בהם.  לדוגמא, לא נגיד 
לו: "אם אתה לא מסדר מיד את המשחק, אתה לא 
יוצא מהחדר" משפט כזה גורם לילד לשייך את איסוף 
הצעצועים לקטגורית העונשים, ומי אוהב עונשים?!  
נגיד לו: "סיים לסדר את הצעצועים ותצא לשחק". 
כאשר אנחנו מתחילים את הבקשה במילים "בואו תעזרו 
לנקות", הילדים יברחו... אבל אם נראה להם שמטלות 
ביתיות יכולות להתבצע ביחד בצורה מהנה- זה עשוי 

למשוך אותם

מטלות הבית כחלק מהסדר-יום

אצל ילדים גדולים - נכניס את מטלות הבית לסדר 
היום. ניתן לילד לבחור מה המטלה אותה הוא אוהב 
לבצע (פינוי הכלים מהשולחן, עריכת השולחן, החלפת 
מצעים, הכנסת כבסים למכונת הכביסה, תלייתם וכו') 
ונקבע ביחד שהוא יבצע אותה אחת לשבוע. ככל 
שהילדים מתבגרים, חלות עליהם יותר "משימות בסיס", 
אותן יש לבצע בתדירות גבוהה יותר. חשוב לזכור, 
המשימות הביתיות עלולות לגרום לקנאה "חיובית" בין 
אחים. הגדול יקנא בקטן משום שמשימתו קלה יותר, 
ולכן יבקש להתחלף אתו בפעם הבאה... אצל ילדים 
קטנים, בגיל שנתיים, משפיעה בעיקר פעולת החיקוי, 
ולכן צריך להראות לילד את הפעולה מספר פעמים, 

ואח"כ, קרוב לוודאי שהוא ירצה לחקות את המבוגר.

מטלות יצירתיות

אם ידוע מראש, שהמשימה שהטלתם על הילד עתידה 
להיות משעממת, אפשר "לשתול" ממתקים או הפתעות 
שונות למי שמסיים יותר מהר או למי שהתוצר שלו 
יותר מדויק. לדוגמא: רעיון יצירתי לסידור החדר, לצלם 
ביחד עם הילדים את החדר לפני סידורו ואחרי סידורו 
ולשבח את הילדים על הביצוע, או "לשתול" ממתק 
בתחתית ערימת הכביסה וכשהילד יסיים לתלות הוא 

יגלה את הממתק.

והכי חשוב, לתכנן היטב, לשתף את הילד הקטן ולפרגן.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

פסק הלכה שניתן ע"י גדולי הרבנים: כל מי 
שנשארה לו מודעה של הבחירות תלויה על 
המרפסת, חייב לנענע את המודעה, כי אם יוכרז 
על בחירות חוזרות, צריך לצאת מהחשש של 

"תעשה ולא מן העשוי..."

העלון מוקדש
למיכל בת יעל

זרע קודש בר קיימא

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת
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